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Svet okolo nás  
  17. 4. 2024, 9:35, Relácia: Svet okolo nás, Stanica: Rádio Regina (východ), Vydavateľ: Rozhlas a televízia

Slovenska, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 11 836 GRP: 0,26 OTS: 0,00 AVE: 533 EUR 

[strojový prepis] …Potme sa zohrať do skleníkov botanickej záhrady univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach. Dnes v nej nájdeme
tropickú rastlinu a predstavíme vám ju. Ide o banánovník, jeho plot. Banán nie je len mäkkým a sladkým ovocím, ale aj bohatým zdrojom
vitamínov a minerálov prospešných pre ľudský organizmus.…
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Vláda: Schválila zámer vybudovať v Prešove modernú vojenskú nemocnicu  
  17. 4. 2024, 11:47, Zdroj: TASR, Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ

Bratislava/Prešov 17. apríla (TASR) - Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva
obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A.
Reimana Prešov do systému vojenského zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového
moderného komplexu vojenskej nemocnice.

"V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby," uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. "Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov," dodalo ministerstvo obrany.

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo. "Zámerom MO v
ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným študijným odborom pre
potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými zdravotníckymi školami
sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ Košice, ako aj s prípadným
postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu kvalitného systému
vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej republiky," dodal rezort.

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným
poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné
konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

em von

Autor: EM
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Vláda schválila zámer vybudovať v Prešove modernú vojenskú nemocnicu  
  17. 4. 2024, 12:00, Zdroj: teraz.sk , Vydavateľ: TERAZ MEDIA, a.s., Autor: TASR, Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ
Dosah: 41 389 GRP: 0,92 OTS: 0,01 AVE: 707 EUR 

Na archívnej snímke Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A. Reimana v Prešove. Foto: TASR František Iván

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov.

včera 12:00

Ak si želáte, aby počítač prečítal text článku, použite prehrávač nižšie.

00:00 / 00:00

Bratislava/Prešov 17. apríla (TASR) - Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva
obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A.
Reimana Prešov do systému vojenského zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového
moderného komplexu vojenskej nemocnice.

"V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby," uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. "Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov," dodalo ministerstvo obrany.

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo. "Zámerom MO v
ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným študijným odborom pre
potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými zdravotníckymi školami
sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ Košice, ako aj s prípadným
postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu kvalitného systému
vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej republiky," dodal rezort.

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným
poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné
konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

Autor: TASR
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Dobré správy: Vláda plánuje v Prešove postaviť modernú vojenskú nemocnicu  
  17. 4. 2024, 12:01, Zdroj: ereport.sk , Autor: Lukáš Krupa, Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové

slová: UPJŠ
Dosah: 23 137 GRP: 0,51 OTS: 0,01 AVE: 571 EUR 

17.04.24-12:01

Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na
zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A. Reimana Prešov do systému vojenského
zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového moderného komplexu vojenskej nemocnice.

„V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby,“ uviedol rezort obrany v návrhu.

Nový komplex

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. „Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov,“ dodalo ministerstvo obrany.

Moderná vojenská nemocnica

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo. „Zámerom MO v
ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným študijným odborom pre
potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými zdravotníckymi školami
sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ Košice, ako aj s prípadným
postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu kvalitného systému
vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej republiky,“ dodal rezort.

Mohlo by vás zaujímať:

Skvelé správy: Slafkovský bude na majstrovstvách reprezentovať! Posilní naše mužstvo

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným
poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné
konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

Zdroj: tasr

Autor: Lukáš Krupa
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Nemocnica v Prešove prejde pod správu Ministerstva obrany, vznikne tam nový komplex vojenského zdravotníctva  
  17. 4. 2024, 12:02, Zdroj: aktuality.sk , Vydavateľ: Ringier Slovakia Media s.r.o., Autor: TASR, Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa

Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ
Dosah: 482 049 GRP: 10,71 OTS: 0,11 AVE: 1602 EUR 

Nová vojenská nemocnica bude najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia v zmysle štandardov NATO, mala by tiež
rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo.

Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na
zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A. Reimana Prešov do systému vojenského
zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového moderného komplexu vojenskej nemocnice.

„V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby,“ uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. „Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov,“ dodalo ministerstvo obrany.

Stredná škola so zameraním na potreby vojenského zdravotníctva

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo.

„Zámerom MO v ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným
študijným odborom pre potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými
zdravotníckymi školami sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ
Košice, ako aj s prípadným postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu
kvalitného systému vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej
republiky,“ dodal rezort.

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným
poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné
konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

Tento článok môžu vďaka vám čítať všetci zadarmo. Ďakujeme za podporu.

Autor: TASR
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Vláda schválila zámer vybudovať v Prešove modernú vojenskú nemocnicu. Tu sú podrobnosti  
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Dosah: 92 571 GRP: 2,06 OTS: 0,02 AVE: 948 EUR 

Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na
zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A. Reimana Prešov do systému vojenského
zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda.

Zmena súvisí s projektom vybudovania nového moderného komplexu vojenskej nemocnice.

„V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby," uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov.

Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na
východnom Slovensku.

„Ambíciou sú aj umiestnenia nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov," dodalo
ministerstvo obrany.

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo.

„Zámerom MO v ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným
študijným odborom pre potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými
zdravotníckymi školami sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ
Košice, ako aj s prípadným postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu
kvalitného systému vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej
republiky," dodal rezort.

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti.

S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším zamestnávateľom v Prešovskom kraji.

Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky
po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

Pozrite si aj reportáž o fatálnej chybe pražskej nemocnice:

Sledujte kanál spravodajstva Markízy

Autor: TASR
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Slováci sú ako kokosy. Športujú, ale nevedia po anglicky, hovoria zahraniční študenti  
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Osem zahraničných študentov, ktorí prišli na niekoľko mesiacov na Slovensko, hovorí o ľuďoch a vyučovaní u nás. Podľa Ekvádorčana
sú Slováci príliš vážni, Francúzka čakala lacnejšie potraviny.

„Pri vybavovaní víz s nami nikto na oddelení pre cudzincov nehovoril po anglicky a povedali nám, že si máme priviesť vlastného
prekladateľa. Neodpovedali na naše telefonáty a zložili nám telefón, pretože sme nevedeli po slovensky ani po rusky,“ opisuje Tamari,
študentka z Gruzínska, ktorá prišla na jeden semester do Banskej Bystrice.

Španiel Javier si počas Erasmus pobytu zas všimol, že Slováci majú posunutý režim – začínajú aj končia deň skôr ako Španieli. „Všetko
sa zatvára veľmi skoro, aj kluby. Ľudia na Slovensku sú navyše veľmi tichí a na ulici zdravia iba blízkych.“

Šachribonu z Uzbekistanu sa páči, že vyučovanie je voľnejšie a môže sa kedykoľvek zapojiť do diskusie. Prekvapila ju aj zľavnená
doprava či vstupy do múzeí pre študentov. Bez európskeho štipendia by si pravdepodobne nemohla dovoliť vycestovať. Aj Ekvádorčan
Ilich bol so štúdiom spokojný, no vraví, že keďže nehovorí po slovensky, najmä starší ľudia boli k nemu v supermarkete viackrát drzí.
„Dokonca aj keď som sa chcel opýtať mladých Slovákov na cestu, viacerí odo mňa utekali.“

Rozprávali sme sa s ôsmimi zahraničnými študentmi, ktorí vďaka európskemu štipendijnému programu Erasmus prišli na niekoľko
mesiacov študovať na Slovensko.

Gruzínka, Islanďan, Ekvádorčan, Ukrajinka, Uzbečka, Španiel, Francúzka a Talian hovoria, čo sú podľa nich problémy Slovenska, ako sa
k nim správajú miestni, aj čo ich prekvapilo na univerzite. Niektorí zažili rasizmus a väčšina z nich o Slovensku pred pobytom nevedela
nič.

Gruzínka: Držíte si odstup, ale motivovali ste ma k behu

Tamari Mazanišvili vyrastala s rodičmi, so starším bratom, s mladšou sestrou, so štyrmi rybami, s dvoma papagájmi a so starým psom
Tysonom v útulnej štvrti Tbilisi. Dnes má 21 rokov a tretí rok študuje právo na miestnej univerzite.

K odboru ju priviedol jej bratranec Levan, ktorý tiež študoval právo a zvykol jej čítať pasáže z Trestného zákona a ústavy. Dnes považuje
stráženie spravodlivosti v krajine, kde nie je samozrejmosťou, za svoje poslanie. „V Gruzínsku sú pohostinní ľudia a skvelá kuchyňa. Žiaľ,
20 percent krajiny stále okupujú Rusi a vojnové rany nás naďalej hlboko zasahujú,“ hovorí.

Foto – Tamari Mazanišvili

Tbilisi opisuje ako rušné srdce Gruzínska, kde sa aj medzi milión obyvateľmi cíti doma. Napriek tomu sa rozhodla odísť zo známeho
prostredia a vyskúšať štúdium na Slovensku. Je presvedčená, že európske vzdelanie, ako ho nazýva, jej môže v budúcnosti pomôcť
najmä preto, že Gruzínsko v roku 2023 získalo status kandidátskej krajiny na vstup do Európskej únie.

Rok predtým v lete približne 120-tisíc Gruzíncov demonštrovalo za vstup do Únie. Na zhromaždení pred parlamentom v Tbilisi žiadali aj
rezignáciu premiéra Irakliho Garibašviliho, ktorého vláda podľa nich neurobila dosť pre to, aby sa Gruzínsko stalo kandidátom na
členstvo. Tamari hovorí, že za vstup je najmä veľké množstvo mladých ľudí.

Odvtedy je politika podľa nej medzi Gruzíncami každodennou témou. Tamari orientáciu smerom na Úniu považuje za správnu.

Gruzínska kamarátka Tamari už pred ňou študovala na Univerzite Mateja Bela v Banskej Bystrici, páčilo sa jej to a odporučila jej
vycestovať. Aj Tamari je so štúdiom zatiaľ spokojná. „Pedagógovia v Bystrici v nás podporujú kritické myslenie a kreativitu.“ A podľa
Gruzínky ide o kľúčové schopnosti pre jej budúce povolanie.

Oceňuje tiež, že sa môže zúčastňovať predmetov, ku ktorým by v Gruzínsku nemala prístup aj preto, že krajina zatiaľ nie je členom EÚ.
„Na univerzite v Tbilisi predmety zvyčajne pozostávajú zo samostatných prednášok a seminárov, z ktorých každá trvá dve hodiny
týždenne. Tu na Univerzite Mateja Bela sa prednášky a semináre často spájajú. Páči sa mi to, lebo to podporuje aktívnu účasť študentov
na seminároch.“

Tamari oceňuje aj to, že slovenskí pedagógovia, s ktorými sa stretla, sa snažili o rovnaký prístup ku všetkým študentom bez ohľadu na
ich pôvod.

Pred vycestovaním nevedela o Slovensku veľa. Na hodinách geografie zachytila akurát informácie o tom, že sa odčlenilo od niekdajšieho
Československa. „Ani na univerzite som sa zatiaľ nič konkrétne o krajine nedozvedela. Pred začiatkom pobytu sme mali aspoň prípravné
stretnutie, kde nám porozprávali zopár charakteristík Slovenska.“
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Slováci a Gruzínci majú podľa Tamari rôzne životné rytmy. Hovorí, že rodinné stretnutia majú v oboch kultúrach veľký význam, no kým
na Slovensku sa spoločenský život točí okolo plánovaných stretnutí a aktivít v prírode, v Gruzínsku sú to skôr spontánne stretnutia s
priateľmi a rušný nočný život.

V uliciach Tbilisi je podľa Gruzínky bežné, že sa s vami dajú miestni do reči a nadviažu priateľský rozhovor. Slováci sú síce zdvorilí, ale
skôr rezervovaní.

Najzásadnejší rozdiel oproti životu v Gruzínsku vidí v [lock]ovládaní cudzích jazykov. Mnohí Slováci nevedia po anglicky, čo komplikuje
jej prístup najmä k bežným službám. „Pri vybavovaní víz s nami nikto na oddelení cudzineckej polície nehovoril po anglicky a povedali
nám, že si máme priviesť vlastného prekladateľa. Neodpovedali na naše telefonáty a zložili nám telefón, pretože sme nevedeli po
slovensky ani po rusky.“

Okrem toho stihla Tamari odpozorovať, že medzi najväčšie problémy Slovenska patria korupcia či úroveň zdravotníctva a školstva. Tiež
sa jej zdá, že v digitalizácii služieb Gruzínci predbehli mnohé európske krajiny.

Príjemne ju však prekvapil vzťah Slovákov k prírode a športu. „Voľný čas trávia turistikou, lyžovaním, behom alebo prechádzkami.
Odkedy som tu, beh sa stal mojím koníčkom.“ Väčšinu Slovákov, s ktorými sa stretáva, považuje za húževnatých a odhodlaných snažiť
sa o lepšiu budúcnosť krajiny.

Španiel: O Slovensku sme sa nikdy neučili, poznal som len Hamšíka a Škriniara

„Pochádzam z katolíckej rodiny a od troch do osemnástich rokov som navštevoval katolícku školu. Dnes mám 22 a študujem chémiu a
chemické inžinierstvo na Univerzite v Murcii,“ hovorí Španiel Javier Flores Villaescusa .

Okrem jeho rodičov a mladšej sestry vyrastal s viacerými bratrancami a so sesternicami, čo mu podľa jeho slov pomohlo naučiť sa, aké
dôležité je deliť sa a starať sa jeden o druhého. „Od útleho veku rád čítam a hrám videohry aj futbal. Tieto vášne mi ostali dodnes.“

Okrem toho sa Javier odmala zaujíma aj o vedu. Ovplyvnila ho jeho mama, ktorá vyučuje matematiku. Preto bolo jeho rozhodnutie ďalej
študovať na univerzite prirodzené.

Javier je na fotografii druhý zľava. Foto – Javier Flores Villaescusa

Na Erasmus sa prihlásil z dvoch dôvodov – životopis a ľudia. Španiel cestuje veľa, len za posledný rok navštívil okrem Slovenska aj
Maďarsko, Nemecko, Rakúsko, Rumunsko, Severné Macedónsko, Francúzsko, Bulharsko a Česko.

„Praha je jedno z najkrajších miest, aké som kedy videl,“ hovorí. V každej krajine sa pritom snaží zoznámiť s miestnymi a nájsť si nových
priateľov. Okrem toho si uvedomuje, že veľké firmy oceňujú, ak uchádzač študoval či pracoval v zahraničí.

Na Univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach zažíva veľmi individuálny prístup. Má pocit, že je to najmä preto, že študuje v
angličtine. „Okrem toho je na vyučovaní oproti Španielsku oveľa menej spolužiakov, a preto máme väčší priestor usporiadať si rozvrh
podľa vlastných preferencií.“ Na domácej univerzite má však práve vďaka väčšiemu počtu študentov k dispozícii viac laboratórií a
vybavenia.

Španielovi sa najviac páči historická budova UPJŠ. Hovorí, že internát síce má svoje nedostatky, no vďaka veľmi nízkej cene ich dokáže
prehliadnuť.

Slováci majú podľa neho posunutý režim – začínajú aj končia deň skôr ako Španieli. „Obed aj večeru máme o tri alebo štyri hodiny po
vašom obvyklom čase. Všetko sa zatvára veľmi skoro, aj kluby.“

Rozdiel vidí aj v hluku. Slovensko sa mu zdá extrémne tiché, lebo Španielov označuje za hlučných ľudí a ťažko sa mu na to zvyká.
„Slováci sú navyše rezervovanejší. V Španielsku by som pozdravil každého, koho stretnem na ulici, alebo aspoň ľudí, ktorých vídam
často, aj keď s nimi nemám bližší vzťah. Tu sa niekto ani nepozrie, keď poviem Dobrý!“ vysvetľuje.

Slovákov prirovnáva ku kokosom. Súhlasí s výrokom jeho kamarátky, že sú navonok tvrdí, no keď sa dostanete do vnútra, tam je to
sladké. Najviac ho prekvapila dualita pováh ľudí na Slovensku – ako vraví, buď sú k nemu super-milí, alebo super-nepríjemní.

Javier dokonca na Slovensku zažil aj rasizmus. Nielenže s ním pre jazykovú bariéru odmietajú komunikovať napríklad na pošte, ale
viackrát si ľudia na verejnosti skrývali tašky alebo rýchlo zmenili trasu, keď sa k nim priblížil. Báli sa, že ich okradne. V nemocnici si zas
mysleli, že je nejaký podvodník, aj keď ukázal európsky preukaz poistenca.

Slovensko si nevybral úplne sám. Jeho priateľ, ktorého považuje za rozhľadeného, mal UPJŠ zapísanú ako druhú možnosť na
vycestovanie. „Pomyslel som si, že ak si tento chlap myslí, že je to dobrý nápad, malo by to tak byť. A neľutujem to ani trochu.“

https://mediaboard.com/


Mediaboard | mediaboard.com 10

Až na niekoľko prípadov má so Slovákmi príjemné zážitky a vyhovuje mu najmä počasie. Vraví, že z extrémneho španielskeho tepla býva
veľmi unavený.

O Slovensku pred vycestovaním vedel len toľko, že odtiaľ pochádzajú futbalisti Marek Hamšík a Milan Škriniar a že do začiatku 90. rokov
bolo súčasťou Československa. V škole sa dovtedy nikdy o Slovensku neučil.

„Z debát, ktoré som mal najmä s Košičanmi, to vyzerá tak, že za najväčšie problémy krajiny považujú vojnu na Ukrajine a ich lokálnymi
problémami je centralizácia v Bratislave a Rómovia žijúci na Luníku IX,“ hovorí Javier.

Islanďan: V Bratislave je viac barov ako v Reykjavíku, no nie sú také plné

„Vo voľnom čase som hral spoločenské hry, stretával sa s priateľmi a pracoval ako plavčík na najstaršom kúpalisku v Reykjavíku,“ hovorí
Arngrimur Birgisson . Islandský študent politických vied momentálne na niekoľko mesiacov prišiel študovať na Ekonomickú univerzitu v
Bratislave.

Narodil sa v Reykjavíku a vyrastal s dvoma mladšími súrodencami. Už na strednej škole sa špecializoval na spoločenské vedy.

Arngrimur vo svojich 21 rokoch precestoval už 21 krajín na troch kontinentoch, no študoval len doma na Islande a na Slovensku. Lákal ho
najmä program univerzity a poloha krajiny, keďže sa odtiaľto dá ľahko vycestovať do zvyšku Európy.

O Slovensku predtým veľa nepočul, v škole sa stretol iba s Československom, a preto označuje svoj Erasmus pobyt za dobrodružstvo.
„Veľmi sa mi tu páči a dokonca to prekonalo moje očakávania,“ vraví.

Foto – Arngrimur Birgisson

Hodnotenie predmetov mu však viac vyhovuje na Islande. V Reykjavíku pozostáva záverečné hodnotenie z viacerých menších projektov
počas roka a dochádzky. Záverečná skúška predstavuje asi 40 percent celkovej známky. Na Slovensku sú naopak podstatnejšie
takzvané zápočty a následne záverečný test či osobné preskúšanie.

Rozdiel je aj v priebehu výučby. Na Slovensku sa delia hodiny na teoretické prednášky a praktické cvičenia. Podľa Islanďana sa to na
jeho domácej univerzite mieša.

Vzhľadom na svoj študijný odbor sa počas vyučovania so spolužiakmi často rozpráva o politike. Mimo školy sa tejto téme však snaží
vyhýbať. „Nikdy neviete, či niekoho nevyprovokujete, ak ľudí dobre nepoznáte,“ vysvetľuje.

Napriek tomu vníma, aké problémy krajiny riešia mladí Slováci v jeho okolí. Považuje za ne najmä nebezpečenstvo vojnového konfliktu a
ekonomické problémy, keďže „Slovensko nepatrí medzi tie bohatšie európske krajiny“.

Arngrimurovi sa páči, že Slovensko študentom poskytuje viaceré zľavy, ktoré sa týkajú najmä dopravy. „Island navyše nemá dobrý
systém verejnej dopravy, tu je to oveľa pohodlnejšie,“ hovorí. A dodáva, že celkové životné náklady sú na Slovensku oveľa nižšie ako v
Reykjavíku.

„Oveľa radšej mám jedáleň na Ekonomickej univerzite, môžem si vybrať z piatich jedál. Na domácej univerzite mám len dve možnosti,“
hovorí Arngrimur.

Islandskému študentovi sa zdá, že výraznejší nočný život mladých ľudí je v Reykjavíku. Zároveň však hovorí, že v Bratislave sa
nachádza oveľa viac barov a podnikov ako v jeho rodnom meste, a teda sa nemusia zdať také plné.

Za najvýraznejší rozdiel považuje počasie. „Na začiatku apríla, keď rozprávam o štúdiu na Slovensku, sú u nás dva stupne Celzia.“

Ekvádorčan: V Miláne zaparkujem ľahšie ako v Bratislave, ale kofolu tam nemajú

Ekvádorčan Ilich Miguel Aguirre Idrovo vlani od septembra do decembra stážoval na Slovenskej technickej univerzite v Bratislave.
Nechodil na klasické vyučovanie, ale v rámci stáže pracoval na projekte o dronoch, ktorý konzultoval so svojím slovenským
supervízorom.

23-ročný Ilich nevycestoval priamo z Ekvádora. Jeho domáca univerzita sa nachádza v Miláne. „Rodičia sa rozhodli poslať ma za lepším
vzdelaním do Talianska, pretože sa tam pred 25 rokmi presťahovali moji starí rodičia.“

Uvedomuje si, že v Ekvádore nemá toľko možností na štúdium robotiky ako v Európe. „V budúcnosti chcem pomáhať ľuďom z mojej
krajiny, inšpirovať ich, že pred nimi je veľký svet, ktorý čaká,“ hovorí.

Kým žil s rodičmi v rodnej krajine, hrával na klavíri – hudbe sa venoval desať rokov. Aj kreslil a často chodieval na prechádzky do hôr. Už
na strednej škole v Ekvádore bol vynikajúcim študentom. Navštevoval námornícku školu.
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Foto – Ilich Miguel Aguirre Idrovo

O Slovensku pred vycestovaním nepočul, ale vybral si ho na základe opisu Fakulty informatiky a elektrotechniky. „Páčilo sa mi, že robia
zaujímavé veci v robotickej oblasti, ktorá mi je blízka.“

Ilich sa ubytoval na priváte a každý týždeň konzultoval postup vo svojom projekte s pedagógom STU Františkom Duchoňom. Podľa jeho
slov mu veľmi pomohol. „V Taliansku sú skúšky založené len na teórii, nemáme projekty ani praktické práce, a to nie je dobré,“ vraví.

Ilich porovnáva Miláno s Bratislavou – prekvapilo ho, že v našom hlavnom meste je veľmi ťažké nájsť parkovanie zadarmo. Na druhej
strane hovorí, že Slovensko poskytuje študentom vlaky zdarma, čo v Taliansku neplatí.

Ekvádorčanov charakterizuje ako veľmi veselých ľudí, ktorí milujú tanec. „Slováci sa mi zdajú príliš vážni. Ak si chcem v Ekvádore s
niekým zahrať futbal, proste idem, aj keď tých ľudí nepoznám. Na Slovensku nie je také ľahké získať si priateľov.“

Za ďalšie mínus považuje aj nízku úroveň angličtiny u mnohých Slovákov. „Veľakrát som nakupoval v supermarkete. Keďže nehovorím
po slovensky, najmä starší ľudia boli ku mne veľmi drzí. Avšak aj keď som sa chcel opýtať mladých na cestu, viacerí odo mňa utekali,“
hovorí Ilich.

Niektorí s ním hovorili po slovensky, a keď nerozumel, niekoľkokrát mu pomaly zopakovali tú istú vetu. Preto sa naučil aspoň niekoľko
základných fráz, no vraví, že slovenčina je pre neho veľmi náročná.

Dodáva, že stretol aj mnoho milých a ústretových Slovákov. Spomína napríklad na cestu vlakom, kde zažil dvoch starších pánov.
Prekvapila ho ich plynulá angličtina. „Hovorili, že sú výskumníci v oblasti materiálov a často chodia do zahraničia na vedecké
konferencie.“

Dnes už je na ďalšej zahraničnej stáži v Turecku, no spomína na to, ako mu chutila slovenská kofola.

Ukrajinka: Bojím sa, že budeme susediť s dvoma autokraciami

„O politickej situácii na Slovensku toho veľa neviem, ale počula som, že ľudia tu majú obavy z nového prezidenta v súvislosti s totalitou,“
hovorí Ukrajinka Marija Fedoriuk . Jej slovenskí priatelia chodili na protivládne protesty.

Hovorí však, že ak budú Peter Pellegrini spolu s vládou proruskí a postavia sa na stranu štátu, ktorý nazýva teroristickým, bude za také
považovať aj Slovensko. Má strach z toho, že by jej krajina susedila hneď s dvoma autokratickými štátmi. Zatiaľ však od Slovákov vníma
skôr podporné prejavy na adresu Ukrajincov. „Väčšinou sú to ľudia, ktorí nepodporujú slovenskú vládu.“

Napriek vojne na Ukrajine sa chce Marija po semestri v Košiciach vrátiť domov. Vyrastala v Černivci, približne 250-tisícovom meste na
západe Ukrajiny. „Pochádzam z veľkej rodiny, mám štyroch súrodencov. Moji rodičia nám všetkým chceli dať dobré vzdelanie.“

Výber odboru nechali rodičia na nej, a keďže sa rada učí cudzie jazyky a poznáva iné kultúry, prihlásila sa na Katedru cudzích jazykov.
Jedného dňa by si chcela otvoriť vlastnú jazykovú školu alebo byť sprievodkyňou. Práve preto je jej hlavným cieľom počas pobytu v
zahraničí zdokonaliť sa v angličtine.

Foto – Marija Fedoriuk

Jej domovská univerzita v súčasnosti funguje v relatívne normálnom režime. Výučbu mávajú online, ale skúšky a obhajoby záverečných
prác prebiehajú tak, ako pred ruskou inváziou. „Samozrejme, závisí od časti Ukrajiny, v ktorej žijete. My sme našťastie na západe.
Napriek tomu naše hodiny bežne preruší siréna kvôli raketovému útoku a vtedy musíme ísť do krytov,“ opisuje.

V takom prípade s nimi pedagógovia vynechané látky doberajú na nasledujúcej hodine, alebo si ich študenti musia prejsť sami.

V roku 2022 však bola situácia oveľa horšia aj v Černivci. Vtedy sa stávalo, že jej spolužiaci zo zasiahnutých oblastí museli vynechať
vyučovanie. Svoje školské úlohy plnili dodatočne.

Mariji sa na univerzite v Košiciach páči, že sa orientuje na prax a neponúka toľko teoretického vyučovania ako na jej domovskej
univerzite. „Tu máme viac kreatívnych predmetov, napríklad filmovú interpretáciu alebo kreatívne písanie.“

Slovensko si vybrala aj preto, lebo Univerzita Pavla Jozefa Šafárika poskytuje takzvaný program dvojitého diplomu. To znamená, že po
absolvovaní štátnych skúšok aj prípravy záverečnej práce na oboch univerzitách získa diplom z jednej aj z druhej.

Na Ukrajine je však spokojnejšia s organizáciou štúdia. Rozvrhy hodín dostáva s väčším predstihom, učitelia rušia hodiny len zriedka a
termíny odovzdávania úloh sú prísnejšie. To Mariji vyhovuje, lebo jej to pomáha ľahšie si naplánovať povinnosti a byť disciplinovanejšia.
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Ukrajinke sa zdá, že aj pedagógovia na Slovensku sú väčší „pohoďáci“. „Robia si svoju prácu a je na študentoch, či to využijú. Netlačia
na nich, aby navštevovali hodiny a pripravovali sa.

A pomalšie tempo vidí aj v bežnom živote Slovákov, podľa nej majú menej hektické dni a nie sú takí zaťažení prácou ako Ukrajinci. „Ešte
aj semafory na Slovensku sú veľmi pomalé, nie je možné sa tak ponáhľať.“

Všíma si, že keď Slovák stretne svojho priateľa, nahlas pozdraví a podá si s ním ruku, rozprávajú sa a smejú. Keď sa však k niekomu na
ulici prihovorí po anglicky, odvracia zrak. „Viac pomoci som tu dostala od cudzincov ako od miestnych. Musela som sa naučiť aspoň
niekoľko fráz v slovenčine, aby som začala konverzáciu v ich jazyku a hneď ich nevystrašila,“ hovorí Marija.

Na druhej strane vraví, že sa k nej nikto nesprával neslušne a pri konverzácii o vojne sa stretáva s citlivým a podporným prístupom.

Napriek tomu, že Marija pochádza z krajiny, ktorá susedí so Slovenskom, vôbec o ňom nevedela veľa. Tušila, že kultúra ani jazyk nie sú
až také odlišné, a „vďaka tomu nezažila kultúrny šok, aký by mohli mať študenti zo vzdialenejších krajín“.

Uzbečka: Slovenské vyučovanie je voľnejšie, môžem sa zapojiť do diskusie

Šachribonu Rachimbajeva je 21-ročná Uzbečka a na Fakultu humanitných vied Žilinskej univerzity prišla zo Štátnej univerzity v Urgenči.
V tomto meste s necelými 150-tisíc obyvateľmi sa aj narodila. „Vyrastala som v dome môjho starého otca s rodičmi a dvoma malými
bratmi. Najradšej som počúvala príbehy a múdrosti od starých rodičov,“ hovorí.

Dcéra učiteľa zmaturovala s vyznamenaním a na strednej škole dokonca získala vyznamenanie za skvelé výsledky. Preto vôbec
neváhala, či pokračovať v štúdiu aj na univerzite. Rozhodla sa pre zahraničnú filológiu, študuje anglický jazyk.

„V zahraničí síce študujem prvýkrát, no nie je až také náročné žiť tu. Aj keď som veľmi ďaleko od rodiny, na Slovensku zatiaľ stretávam
dobrosrdečných ľudí,“ vraví. Bez štipendia z projektu Erasmus by si však pravdepodobne nemohla dovoliť platiť za štúdium v Európe.

Foto – Šachribonu Rachimbajeva

Šachribonu prekvapilo, že si niektoré predmety môže vybrať podľa toho, čo ju najviac zaujíma. Tiež sa jej páči, že na Žilinskej univerzite
absolvuje niektoré predmety v zmiešanej skupine so študentmi z iných ročníkov, a tak môže získať nové kontakty.

Oceňuje tiež, že učitelia so študentmi pracujú aj individuálne a do vyučovacej hodiny zapoja všetkých. „Keď na vyučovaní v Uzbekistane
odpovedáme na otázky, vždy sa najprv postavíme. Na Slovensku to prebieha slobodnejšie a študenti sa môžu voľne zapojiť do diskusie.“

Slovenskí študenti jej zväčša odporúčajú ochutnať národné jedlá a navštíviť pamiatky. Zatiaľ sa s ňou však nerozprávali o vážnejších
veciach týkajúcich sa napríklad slovenskej politiky. Šachribonu má však so Slovákmi skôr pozitívne skúsenosti. „Sú trpezliví a prejavujú
úctu. Naozaj ma prekvapilo, že sa len tak ľahko nerozhnevajú, to si vážim.“

Predtým, ako prišla na Slovensko, si o ňom pozrela niekoľko videí, no hovorí, že naživo sa jej krajina páči viac. Vyhovuje jej geografická
poloha, príroda a aj podľa nej priateľské prostredie.

„Máte tu viac výhod pre študentov. Poskytujete napríklad rôzne zľavy na dopravu, ale aj vstupy do kvalitných múzeí či galérií,“ porovnáva
s Uzbekistanom. Slovensko hodnotí ako krajinu, ktorá má študentov rada.

Vysvetľuje tiež, že v Uzbekistane, aj keď sa situácia pomaly zlepšuje, stále nemajú ženy rovnaké možnosti ako muži vo vzdelávaní a ani
v zamestnaní. Napriek tomu sa chce po štúdiu vrátiť do rodnej krajiny, lebo sa chce sama snažiť zlepšovať ju a žiť v blízkosti svojej
rodiny, s ktorou má veľmi blízky vzťah.

Francúzka: Zdravíte sa bez dotykov, ale učiteľov máte oveľa chápavejších

Anna Regnard sa s rodinou viackrát sťahovala, ale vždy iba v okolí francúzskeho mesta Plaisir v parížskom regióne. Keď sa jej rodičia
rozviedli, s mamou a so sestrou sa presťahovala poslednýkrát. Vtedy chodila na strednú školu – najprv v rodnom meste a neskôr do
Versailles, lebo sa chcela prihlásiť na umelecké kurzy, ktoré škola v Plaisir neponúkala.

Anna má rada rôzne kreatívne aktivity, kedysi plietla náramky priateľstva, modelovala, teraz kreslí. Tiež rada číta, no popri štúdiu
politických vied na univerzite na to nemá veľa času.

Obaja jej rodičia vyštudovali vysokú školu, a preto neváhala, či pokračovať na univerzite.

Foto – Anna Regnard

Priznáva však, že jej univerzita nie je z tých najväčších, a teda neponúka veľa krajín, do ktorých je možné vycestovať. „Mohla som ísť do 
Belgicka, kde tiež hovoria po francúzsky, do Talianska, no tam by bolo vyučovanie v taliančine, na Ukrajinu, kde je momentálne vojna,
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alebo na Slovensko.“

Keď jej navyše iná študentka z domácej univerzity odporúčala Banskú Bystricu, prihlásila sa. Dovtedy nevedela o Slovensku vôbec nič, v
škole sa o krajine neučili.

Veľmi sa jej páčia priestory v centre mesta, kde prebieha vyučovanie, množstvo kaviarní a historická architektúra. Na internáte jej
prekáža iba jedna kuchyňa na chodbe pre 16 ľudí bez mikrovlnnej rúry a mrazničky.

Veľkú väčšinu vyučovacích hodín má iba so zahraničnými študentmi. Preto zatiaľ nestihla lepšie spoznať slovenských spolužiakov.
Oceňuje výučbu v malých, maximálne 20-členných skupinách. „Navyše máme viac krátkych úloh, ústnych prezentácií a menej esejí
alebo dlhých písomných prác ako vo Francúzsku. Veľmi ma prekvapilo, že si môžeme vybrať aj termíny skúšok.“

Najväčší rozdiel vidí v prístupe pedagógov. Slovenských považuje za chápavých a ústretových. ”Na hodine s názvom komunikácia
naprieč kultúrou, kde chodia aj Slováci, sa jednej domácej študentky profesorka milo opýtala, či sa niečo deje. Odpovedala jej, že už
chce ísť domov. Učiteľka odvetila, že tomu rozumie,“ opisuje prekvapene.

Podľa Anny by to vo Francúzsku považovali za veľmi neúctivé a reakcia by bola iná. Za pozitívne považuje aj to, že v Bystrici má voľné
piatky a vyučovanie maximálne do 18.00. Doma býva v škole aj do neskoršieho večera.

Život na Slovensku je podľa nej o niečo lacnejší, no očakávala väčší rozdiel. „Potraviny sú tu drahé, ale alkohol a oblečenie stoja málo.“
Aj ona využíva študentské vlaky zadarmo.

Pred pobytom si myslela, že Východoeurópania, za ktorých považuje aj Slovákov, sú chladní a veľa sa nesmejú ani nerozprávajú. Dnes
vraví, že jej miestni vyvrátili stereotypnú predstavu, aj keď vidí isté rozdiely oproti povahe Francúzov.

„Pri stretnutiach v mojej krajine sa často bozkávame na líca, aby sme sa pozdravili. Robíme to aj vtedy, keď nám osoba nie je až taká
blízka. Slováci povedia Ahoj, ale nie sú takí kontaktní,“ vraví Anna. Dodáva, že celkový životný štýl je na Slovensku veľmi podobný.

Talian: Na Slovensku je drahší život a moderne vybavená univerzita

Budúci lekár Francesco Ciarfaglia z Talianska má 24 rokov a pochádza z Bari. Nazýva ho malým prímorským mestom, no s obyvateľmi
cez 300-tisíc by na Slovensku v rebríčku predbehlo aj Košice. Nachádza sa na juhu Talianska, kde Francesco momentálne študuje
medicínu.

„Pre mňa je Erasmus skúsenosť, ktorú by mal zažiť každý. Umožňuje spoznať nových ľudí, naučiť sa nový jazyk – jednoducho sa
zlepšovať,“ hovorí. Uvedomuje si, že bez európskeho štipendia by bolo pre mnohých mladých ľudí príliš drahé vycestovať na celý
semester.

Lekársku fakultu Univerzity Pavla Jozefa Šafárika veľmi chváli za jej organizovanosť. „Majú fungujúcu jedáleň, šatne, knižnicu. Okrem
toho využívame ultratechnické a moderné simulačné centrum.“

Francesco ľutuje, že zatiaľ sa síce stretol s mnohými študentmi zo zahraničia, ktorí v Košiciach tiež absolvujú Erasmus pobyt, no
nezoznámil sa v podstate so žiadnymi slovenskými študentmi. Skupiny zahraničných a domácich študentov majú vyučovanie v
oddelených skupinách a podľa jeho slov trávia slovenskí študenti radšej čas spolu aj mimo vyučovania.

Talianovi sa veľmi páči slovenská príroda. „V Košiciach je každá ulica plná stromov, je to fantastické,“ hovorí. Oceňuje aj dobrú verejnú
dopravu, ktorá je podľa neho efektívnejšie zorganizovaná ako v jeho rodnej krajine.

„Slováci sú v porovnaní s Talianmi trochu viac nervózni. Mnohí z nich však vedia po anglicky, čo je pre mňa veľká výhoda,“ vraví. Všetci
pedagógovia, s ktorými sa stretol, tiež dobre ovládajú angličtinu.

Prekvapilo ho, že náklady na život sú na Slovensku vyššie ako v Taliansku. Pripisuje to vysokej inflácii. Francesco hovorí, že Taliani
chodia oveľa častejšie von a majú aktívnejší nočný život. „Za pozitívum považujem, že aj keď je v Košiciach početná rómska menšina,
zdá sa, že miestnym ani nám erasmákom vôbec neprekáža.“

Zahraniční študenti na Slovensku. Koláž &#8211; N

Autor: Šimona Tomková
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Bratislava/Prešov 17. apríla (TASR) - Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva
obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A.
Reimana Prešov do systému vojenského zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového
moderného komplexu vojenskej nemocnice.

"V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby," uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. "Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov," dodalo ministerstvo obrany.

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo. "Zámerom MO v
ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným študijným odborom pre
potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými zdravotníckymi školami
sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ Košice, ako aj s prípadným
postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu kvalitného systému
vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej republiky," dodal rezort.

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným
poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné
konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

em von

Autor: Lekari.sk
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Sledovať správy

BRATISLAVA/PREŠOV / Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva obrany (MO)
SR. Vyplýva to zo zámeru na zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A. Reimana Prešov
do systému vojenského zdravotníctva, ktorý v stredu (17. 4.) schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového moderného
komplexu vojenskej nemocnice.

+14 fotiek

28. schôdza Vlády SR

"V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby," uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. "Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov," dodalo ministerstvo obrany.

Minister obrany Robert Kaliňák k téme vojenskej nemocnice v Prešove:

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo. "Zámerom MO v
ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným študijným odborom pre
potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými zdravotníckymi školami
sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ Košice, ako aj s prípadným
postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu kvalitného systému
vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej republiky," dodal rezort.

Pre výskyt medveďa by sa mohla vyhlasovať mimoriadna situácia

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji.

Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky
po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.

Autor: Andrea Teissigova
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Bratislava/Prešov 17. apríla (TASR) - Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva
obrany (MO) SR. Vyplýva to zo zámeru na zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A.
Reimana Prešov do systému vojenského zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda. Zmena súvisí s projektom vybudovania nového
moderného komplexu vojenskej nemocnice.

"V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie ako neodkladnej zdravotnej starostlivosti, tak aj širokého
spektra komplexnej liečby," uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku. "Ambíciou sú aj umiestnenia
nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov," dodalo ministerstvo obrany.

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo. "Zámerom MO v
ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným študijným odborom pre
potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými zdravotníckymi školami
sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ Košice, ako aj s prípadným
postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami dôjde k vybudovaniu kvalitného systému
vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej republiky," dodal rezort.

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti. S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším
zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným
poisťovniam i Sociálnej poisťovni. Záväzky po lehote splatnosti k 31. 1. 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné
konania sú v objeme viac ako 30,5 milióna eur.
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Včera o 12:58

PREŠOV – Prešovská nemocnica by mala k 1. júlu 2024 prejsť do zriaďovateľskej pôsobnosti Ministerstva obrany (MO) SR. Vyplýva to
zo zámeru na zaradenie štátnej príspevkovej organizácie Fakultná nemocnica s poliklinikou (FNsP) J. A. Reimana Prešov do systému
vojenského zdravotníctva, ktorý v stredu schválila vláda.

Zmena súvisí s projektom vybudovania nového moderného komplexu vojenskej nemocnice.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Ľady sa pohli. Krajskí poslanci odklepli prvý krok na výstavbu privádzača Grófske

Nový komplex zlepší zdravotnú starostlivosť na východe

„V hierarchii vojenského zdravotníctva bude FNsP Prešov nemocnicou s najvyšším typom vojenského zdravotníckeho zariadenia na
úrovni ROLE 4 v zmysle štandardov NATO predurčených na poskytovanie jednak neodkladnej zdravotnej starostlivosti, ale aj širokého
spektra komplexnej liečby,“ uviedol rezort obrany v návrhu.

Cieľom zmeny je rozšírenie kapacít a rekonštrukcia súčasných objektov. Nový komplex by mal priniesť posilnenie a rozšírenie
vojenského zdravotníctva a tiež zásadné zlepšenie zdravotnej starostlivosti na východnom Slovensku.

Ako uviedol pred stredajším rokovaním vlády minister obrany Robert Kaliňák (Smer), vzniknúť by malo v Prešove zhruba 900 nových
lôžok.

Investícia by sa mala pohybovať na úrovni niekoľkých stoviek miliónov eur. Nová nemocnica bude spadať pod rezort obrany, ktorý jej
výstavbu bude financovať z vlastného rozpočtu, s prípadným zapojením externých eurofondových zdrojov.

„Ak dnes dostaneme dôveru od vlády, veľmi rýchlo zostavíme projektový tím a začneme intenzívne komunikovať s nemocnicou, na jej
chode sa však nič meniť nebude,“ zdôraznil Kaliňák.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Raslavice musia vrátiť aj dotáciu PSK. Dôvodom je nedostavané ihrisko

Nemocnicu chcú postaviť čo najskôr

Nemocnica bude podľa Kaliňáka po vzore vojenskej nemocnice v Ružomberku slúžiť najmä bežným občanom. „Nemocnica bude
formálne zaradená do systému vojenského zdravotníctva, ale na 90 percent bude slúžiť pre civilný sektor,“ objasnil minister obrany.

„Ambíciou je aj umiestnenie nemocnice na popredných priečkach v hodnoteniach a prieskumoch spokojnosti pacientov,“ dodalo
ministerstvo obrany.

Nová, respektíve zrekonštruovaná nemocnica v Prešove by mala byť realitou podľa ministra v čo najkratšej dobe. Termíny si však
netrúfal odhadnúť.

„Už som príliš starý politik, aby som dával takéto sľuby. Nechceme však, aby to bol špagetový projekt, ktorý sa naťahuje desať, pätnásť
rokov ,“ podotkol Kaliňák s tým, že celý projekt „bude fakt peklo“.

Keďže výstavba nového komplexu sa má realizovať za prevádzky súčasnej nemocnice, je si vedomý náročnosti projektu. „Je to šesť až
sedemkrát väčší projekt ako nemocnica sv. Michala v Bratislave,“ zdôraznil minister obrany.

Ministerka zdravotníctva Zuzana Dolinková (Hlas) po rokovaní vlády uviedla, že zámerom je postaviť nemocnicu do konca volebného
obdobia, teda do roku 2027.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Pozor na nové dopravné obmedzenia v Prešove. Platia od pondelka

Vojenská škola

Nová vojenská nemocnica by tiež mala rozvíjať špecializované vzdelávanie zamerané na vojenské zdravotníctvo.
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„Zámerom MO v ďalšom období je aj zriadenie strednej odbornej vojenskej školy v areáli fakultnej nemocnice, minimálne s jedným
študijným odborom pre potreby vojenského zdravotníctva. Využitím už existujúcej spolupráce prešovskej nemocnice so strednými
zdravotníckymi školami sídliacimi v meste, ako aj Fakultou zdravotníckych odborov Prešovskej univerzity a Lekárskou fakultou UPJŠ
Košice, ako aj s prípadným postupným nadviazaním spolupráce s ďalšími lekárskymi a zdravotníckymi fakultami, dôjde k vybudovaniu
kvalitného systému vzdelávania a výchovy kvalifikovaných zdravotníckych pracovníkov pre potreby Ozbrojených síl Slovenskej
republiky,“ dodal rezort.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Vyrastie na tomto mieste v Prešove nová vojenská nemocnica?

Nemocnica má podlžnosti

Prešovská fakultná nemocnica je treťou najväčšou štátnou nemocnicou na Slovensku s kapacitou 1 233 lôžok a v rámci Prešovského
kraja je dominantným poskytovateľom najmä ústavnej zdravotnej starostlivosti.

S počtom viac ako 200 zamestnancov patrí k najväčším zamestnávateľom v Prešovskom kraji. Nemocnica aktuálne čelí vážnym
problémom so zadlženosťou voči dodávateľom, zdravotným poisťovniam a Sociálnej poisťovni.

Záväzky po lehote splatnosti k 31. januáru 2024 predstavujú viac ako 80 miliónov eur, z toho exekučné konania sú v objeme viac ako
30,5 milióna eur.

Nezabúdajte na Rázsochy, odkazuje KDH

Výstavbu novej nemocnice v Prešove víta aj KDH. Hnutie však nerozumie, prečo nemocnicu bude stavať ministerstvo obrany a nie rezort
zdravotníctva.

„Ak by malo ministerstvo obrany zdroje z NATO, tak by sme rozumeli zámeru vlády, že výstavbu bude mať v gescii rezort obrany. Cieľom
novej nemocnice má však byť zdravotná starostlivosť pre desať percent vojakov a zvyšných deväťdesiat percent bude pre ostatných
pacientov. Je to veľký nepomer a rezort zdravotníctva tak stratí dosah na koncovú nemocnicu v Prešovskom kraji,“ vysvetľuje poslanec
KDH František Majerský.

Mestská poslankyňa KDH Andrea Turčanová upozornila, že nemocnica v Prešove je v zlom technickom stave a potrebuje dostatok
finančných zdrojov. „Nemocnica je navyše aj jedným z najväčších zamestnávateľov v regióne. Budeme preto podrobne sledovať ďalšie
kroky vlády a to, aby bola zabezpečená zdravotná starostlivosť pre takmer pol milióna pacientov, ktorí ročne nemocnicu v Prešove
využijú,“ dodáva.

Strana okrem iného pripomína, že Dolinková stále nerozhodla o budúcnosti národnej nemocnice na Rázsochách, hoci tak mala urobiť do
konca marca.

KDH už vo februári vyzvalo premiéra Fica aj ministerku Dolinkovú, aby spoločne so všetkými relevantnými politickými stranami a
odborníkmi zvolali okrúhly stôl o výstavbe národnej koncovej univerzitnej nemocnice. Doteraz však nedostali odpoveď.

(tasr, sita, kol, est, gko)
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Advertorial

Tradičné podujatie sa uskutoční 24. apríla 2024 tento raz v rekordnom počte 18 miest: v Banskej Bystrici, Bratislave, Košiciach,
Malackách, Michalovciach, Nitre, Novom Meste nad Váhom, Pezinku, Poprade, Prešove, Ružomberku, Senci, Stropkove, Topoľčanoch,
Trebišove, Trenčíne, Trnave a Žiline.

Tímy advokátov budú v týchto mestách k dispozícii bezplatne pomáhať každému, kto prejaví záujem, a to v čase od 9.00 do 14.00 hod.

Slovenská advokátska komora organizuje Deň advokácie pri príležitosti 34. výročia obnovenia slobodnej advokácie na Slovensku, kedy
bol prijatý prvý ponovembrový zákon o slobodnej advokácii.

„Slobodná a nezávislá advokácia úzko súvisí s ochranou základných práv a slobôd. Poslaním advokácie je pomáhať klientom nájsť
riešenie ich právneho problému, zastupovať ich a zabezpečiť dodržiavanie ich práv v celom procese. Jednou z aktivít, ktorou usilujeme o
priblíženie služieb advokáta občanom, je poskytovanie bezplatných právnych porád. Povzbudzujem všetkých, aby konzultáciu s
advokátom neotdkladali, lebo aj tu platí, že prevencia je niekedy lepšia ako liečba,“ hovorí predseda SAK Martin Puchalla.

V roku 2023 sa zapojilo v rámci podujatia viac ako 120 členov Slovenskej advokátskej komory a možnosť bezplatného poradenstva
využilo takmer 700 občanov, ktorí potrebovali poradiť v rozličných oblastiach práva: rodinné, pracovné, spotrebiteľské veci, ale aj témy z
trestného a obchodného práva. Aj tento rok pripravujeme podujatie tak, aby sme mohli poradiť pokiaľ možno každému, kto o to prejaví
záujem.

Miesta poskytovania bezplatnej právnej pomoci 24. apríla 2024 od 9:00 -14:00 hod.:

BANSKÁ BYSTRICA

Mestský úrad, Čsl. armády 26 BRATISLAVA

Slovenská advokátska komora, Kolárska 6 KOŠICE

Právnická fakulta UPJŠ, Kováčska 30 MALACKY

Mestský úrad, Bernolákova 1A MICHALOVCE

Zlatý býk, Námestie osloboditeľov 10 NITRA

Mestský úrad, Štefánikova trieda 60 NOVÉ MESTO NAD VÁHOM

Mestské kultúrne stredisko, Hviezdoslavova 4 PEZINOK

Pezinské kultúrne centrum, Holubyho 42 POPRAD

Mestský úrad, Nábrežie Jána Pavla II. 3 PREŠOV

Mestský úrad, Jarkova 26 RUŽOMBEROK

Mestský úrad, Námestie A. Hlinku 1098/1 SENEC

Mestský úrad - Sobášna sieň, Mierové námestie 8 STROPKOV

Kultúrne stredisko, Nový riadok 1 TOPOĽČANY

Mestský úrad, Námestie M. R. Štefánika 1 TREBIŠOV

Mestský úrad, M. R. Štefánika 862/204 TRENČÍN

Mestský úrad, Mierové námestie 2 TRNAVA

Právnická fakulta Trnavskej univerzity, Kollárova 10 ŽILINA

Mestský úrad, Námestie obetí komunizmu 1
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MUDr. Vladimír Dvorov ý, MPH

Viac ako 15 rokov riadil nemocnice. Otváral nemocnicu novej generácie v Michalovciach a riadil výstavbu Nemocnice Bory. Dnes je
internista a kardiológ MUDr. Vladimír Dvorový jedným z hlavných priekopníkov telemedicíny u nás a prezidentom Slovenskej spoločnosti
pre telemedicínu a digitálne zdravie. Tiež vedie internú a kardiologickú ambulanciu v trebišovskej nemocnici.

Kedy a s akými cieľmi ste založili Slovenskú spoločnosť pre telemedicínu a digitálne zdravie?

Minulý rok sme požiadali prezídium Slovenskej lekárskej spoločnosti (SLS) o umožnenie jej založenia ako jednej z organizačných zložiek
SLS. Sme skupina ľudí, ktorí sa roky venujeme telemedicíne, technológiám a organizácii zdravotníctva. Rozhodli sme sa, že by sme sa
ako odborná spoločnosť radi stali aj oficiálnym partnerom pre regulátora, zdravotné poisťovne, pacientske organizácie a poskytovateľov
zdravotnej starostlivosti. Prezídium nám vyhovelo a oficiálne sme založili spoločnosť. Máme za sebou dve konferencie v Trnave
venované telemedicíne a ako spoluorganizátor chystáme v závere mája tretiu, kde bude zároveň aj volebné zhromaždenie spoločnosti.
Začíname budovať jej členskú základňu.

Spolupracujete so spoločnosťou Goldmann Systems, ktorej technológie sa na Slovensku využili už vo viacerých telemedicínskych
projektoch. Aká je vaša úloha pri týchto projektoch?

Ako konzultant som zapojený do väčšiny týchto projektov, ktoré majú nejaký klinicky rozmer a venujú sa telemedicíne. Pretože vyskladať
technológiu, ktorá interaguje s lekárom a pacientom, to sa nedá urobiť bez odborného názoru. Na jednej strane je veľmi dôležité vedieť,
čo chceme merať a ako to interpretovať. Zároveň je ale veľmi dôležité vedieť, ako to urobiť tak, aby to nebolo zaťažujúce pre
zdravotníckeho pracovníka a aby to bolo aj pre pacienta benefitom. Aby to nebola len hračka, oštara, ktorá každému pridáva povinnosti,
ale neprináša benefity. Moja úloha je odborne prispievať k tomu, čo a ako robiť.

ZP Union spustila v spolupráci s kardiocentrami pilotný projekt telemonitoringu pacientov s diagnózou chronického srdcového zlyhávania.
Až ďalšie mesiace ukážu, aký bude úspešný. Ako sme na tom v porovnaní so zahraničím?

V zahraničí bežalo a beží viacero klinických štúdií a iniciatív, ktoré skúšajú telemedicínu v rôznom klinickom nastavení. V zásade na
Slovensku nie sme významne pozadu oproti ostatným európskym krajinám, pretože všade sa začína a všade sa hľadajú cesty. Napríklad
v Nemecku už sú niektoré diagnózy, pri ktorých je telemedicína hradená z verejného zdravotného poistenia na určitú dobu, pre určitý
počet pacientov a pre presne definované skupiny pacientov. Ideme rovnakým smerom. Teraz sme so ZP Union definovali skupinu
pacientov, kde by mohlo byť zavedenie telemedicíny úspešné a prospešné. Tento projekt má viacero cieľov. V prvom rade je to zlepšenie
prognózy pacienta a kvality jeho života. Ale sekundárnym cieľom je aj možnosť získania dát, pretože na Slovensku nevieme, koľko máme
jednotlivých subkategórií srdcového zlyhávania. Pri takomto plošnom prístupe naprieč poistencami po celom Slovensku získame
pomerne reprezentatívne dáta, ktoré nám vedia napomôcť pri ďalšom plánovaní zdravotnej starostlivosti. Rozmer tohto projektu ďaleko
presahuje len nejaké vyskúšanie si technológie. Chceme vidieť konkrétne medicínske aj zdravotnícke výsledky.

A aké sú ciele z pohľadu podchytenia telemedicíny v našej legislatíve?

Legislatívu by sme radi komunikovali s regulátorom, aj sme ministerstvo zdravotníctva oslovili a čakáme na reakciu. Vnímame veľkú
potrebu legislatívnych zmien a zapracovania telemedicíny tak, aby všetci zúčastnení, teda lekári, pacienti, poskytovatelia aj zdravotné
poisťovne, mali oporu v legislatíve. V tom, ako to robiť a aby sme ju mohli rozvíjať. V tomto kontexte je iniciatíva ZP Union, že začína
hradiť telemedicínske výkony, absolútne prelomová, lebo hlavnou bariérou pre rozvoj telemedicíny v Európe sú chýbajúce platobné
mechanizmy.

Otázkou je, ako legislatívne uchopiť to, že do procesu poskytovania zdravotnej starostlivosti vstupujú spoločnosti, ktoré zabezpečujú
technologickú časť telemedicíny. Či majú byť definované v legislatíve ako ďalší poskytovateľ zdravotnej starostlivosti. Čo si o tom
myslíte?

Je viacero možností. Samozrejme, telemedicína sa dá robiť aj veľmi jednoduchým spôsobom, že každý poskytovateľ, respektíve lekár 
bude priamo kontaktovať pacienta a opačne. To je úplne najbanálnejší prístup, ktorý v zásade funguje aj teraz. Keď chceme robiť 
čokoľvek sofistikovanejšie, s väčším potenciálom zisku na strane zdravotného stavu pacienta, tak to potrebujeme už robiť inak. 
Potrebujeme do toho zapojiť nejaké telefonické centrum alebo dohľadové centrum, ktoré má na starosti technológiu, zbieranie dát, 
riešenie technických a technologických problémov a sprostredkováva tieto informácie konkrétnemu poskytovateľovi zdravotnej 
starostlivosti. To je len jedna z možností, ktorá sa ponúka. Samozrejme, každý poskytovateľ si môže zriadiť svoje centrum, ale potom 
odpadajú potenciálne benefity. Napríklad, že pacient sa môže hýbať naprieč Slovenskom, presťahovať či dáta môže využiť u iného 
poskytovateľa o päť či desať rokov. V každom prípade treba telemedicínu zasadiť do kontextu a štruktúry slovenského zdravotníctva. Aby 
boli vzťahy medzi jednotlivými účastníkmi systému jasne definované. Aby sme vedeli, ako narábať s telemedicínskymi dátami, ako ich
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uskladňovať, vymieňať si ich, ako k nim pristupovať. Niečo v legislatíve máme definované – narábanie so zdravotníckymi dátami. Ale
treba povedať, že nás čaká dátová explózia a to množstvo meraných ukazovateľov z rôznych vstupov bude časom astronomické.

V Česku funguje Národné telemedicínske centrum v Olomouci ako spoločné pracovisko fakultnej nemocnice a lekárskej fakulty, ktoré
čerpá financie aj z plánu obnovy. Malo by niečo podobné vzniknúť aj u nás?

Je to jedna z možností. Treba dať pozor na to, že financovanie z plánu obnovy je dočasné. Ale dalo by nám to čas vymýšľať, ako ďalej a
získavať skúsenosti. Ten systém bude mať svoju evolúciu a v roku 2024 ho určite nedomyslíme k dokonalosti tak, ako to bude fungovať o
50 či 70 rokov. Aj technologický rozvoj je extrémny. Na začiatok by stačilo, ak by sme z plánu obnovy, eurofondov či iných verejných
peňazí mohli niečo začať vytvárať za presne definovaných podmienok a kritérií a potom to postupne rozvíjať. Som si istý, že postupne
budú telemedicínske služby financovateľné z benefitov. Určite sa zmení spôsob, akým budeme pristupovať k chronickým chorobám a
určite sa zmení spôsob poskytovania zdravotnej starostlivosti. Časť pacientov prejde z tej osobnej do sprostredkovanej starostlivosti. To
je aj jedno z riešení nedostatku zdravotníkov, pričom udržíme počet interakcií s pacientom. Sme známi tým, že patríme ku krajinám
OECD s najviac návštevami jedného pacienta na lekára. Zavedenie telemedicíny by nijakým spôsobom neubralo pacientovi šancu
skontaktovať sa s lekárom, na druhej strane by to už nebola fyzická návšteva. Takže by sme mali istotu, že o pacienta je postarané a v
niektorých prípadoch by sa pacient nemusel obťažovať ísť do ambulancie. Veľakrát tam ide iba niečo skonzultovať, bez potreby odberu
biologických vzoriek alebo vyšetrenia. Niekedy pacient potrebuje iba radu alebo potvrdenie. Množstvo interakcií vieme redukovať.

Jednou z výhod telemedicíny by malo byť aj ušetrenie času zdravotníckeho personálu. Ako sa ušetrí čas napríklad pri spomínanom
projekte monitoringu pacientov s chronickým srdcovým zlyhávaním, keď lekári aj tak musia vyhodnocovať dáta a pacienti budú
telefonovať s otázkami?

Bicykel sa dá používať spôsobom, že tí, ktorí ho vedia používať, tak naňho vysadnú a rýchlejšie sa dostanú z bodu A do bodu B. Bicykel
môže byť oštara, keď to na ňom neviete a zavadzia vám, musíte ho nosiť na chrbte a v skutočnosti sa viac nadriete. Rovnaké to je s
telemedicínou. Pre ľudí, ktorí budú vedieť používať správne nastavené technológie, to bude veľká úspora. Napríklad pacient so srdcovým
zlyhávaním, vieme detailne monitorovať jeho hmotnosť, vidíme, koľko pribral či schudol medzi návštevami, ako sa hýbala jeho hmotnosť,
či mal nejaké fázy dekompenzácie alebo nie. Vidíme jeho krvné tlaky, tepovú frekvenciu, ako často máva nejaké arytmie. Takže vieme
veľmi dobre adjustovať jeho liečbu a mať terapeutický prístup k pacientovi. Vieme vhodnejšie zvoliť to, ako budeme u pacienta
postupovať. Takýto pacient bude logicky skoršie zastabilizovaný a bude vyžadovať menej následných ambulantných návštev ako typ
pacienta, ktorý sa bude rúcať a bude vyžadovať každý týždeň našu pozornosť. Z tohto pohľadu, venovať raz za týždeň 20 sekúnd
pohľadu na zdravotný trend jedného pacienta je úplný rozdiel oproti tomu, že pacient príde na ambulanciu a strávime v rozhovore 15 či
30 minút času. Navyše, všetky otázky technického a organizačného charakteru nerieši lekár, ale call centrum. Úspora času je teda
dramatická.

Telemedicína u nás

Spoluiniciátorom založenia Spoločnosti pre telemedicínu a digitálne zdravie je spoločnosť Goldmann Systems. Tá v roku 2023
zrealizovala viac ako 250 000 meraní v telemedicíne. Spoluprácu nadviazala napríklad s FNsP F. N. Roosevelta pri monitoringu
hepatologických pacientov, s prvými ambulanciami pri monitoringu diabetických pacientov či s NÚSCH pri monitoringu pacientov
čakajúcich na transplantáciu srdca. Spoločne so ZP Union a viacerými kardiocentrami rozbehli aj pilotný projekt diaľkového monitoringu
pacientov so srdcovým zlyhávaním naprieč Slovenskom. V Česku pôsobí Aliancia pre telemedicínu, digitalizáciu zdravotníctva a
sociálnych služieb. Jej členmi sú zástupcovia poskytovateľov zdravotnej starostlivosti, zdravotných poisťovní, farmabiznisu či
technologickej spoločnosti MEDDI hub, ktorej produktom je aj orientačné diaľkové meranie fyziologického stavu MEDDI BioScan.
Spoločnosť MEDDI hub na Slovensku spolupracuje napríklad so Všeobecnou zdravotnou poisťovňou, spoločne poskytujú službu Dr.
Nonstop+. Partnermi MEDDI hubu sú aj spoločnosť AGEL, Spoločnosť všeobecných lekárov Slovenska a Univerzita Pavla Jozefa
Šafárika v Košiciach. ZP Dôvera poskytuje podobnú službu konzultácií na Linke pre zdravie, ale tiež spustila aplikáciu AIP Derm na
diagnostiku kožných ochorení. Za viac ako päť mesiacov prevádzky sa zrealizovalo viac ako 10 000 vyšetrení na diaľku, vďaka ktorým sa
podarilo zachytiť aj 8 malígnych melanómov a 54 iných nemelanómových zhubných nádorov kože.

Zmení sa prístup k chronickým chorobám

MUDr. Vladimír Dvorový

Foto: Penta Hospitals

Autor: Rastislav Boris
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Košice Spravodajstvo

Do bezpečnosti chcú investovať aj vlastné prostriedky

Ministerstvo školstva minulý týždeň oznámilo, že na vysokých školách sa zrealizujú bezpečnostné audity. Financuje ich rezort, pričom
verejným vysokým školám rozdelil spolu milión eur. Celkovo 22-tisíc eur získala košická Univerzita veterinárskeho lekárstva a farmácie
(UVLF).

„Škola dostala k dispozícii dokument Minimálny štandard pre audit bezpečnosti a ochrany vysokej školy, od ktorého sa budú odvíjať naše
ďalšie kroky. Na základe porovnania požiadaviek minimálnych štandardov a našej reality bude možné určiť, čo všetko univerzita bude
potrebovať získať a doplniť na dosiahnutie požadovanej úrovne ochrany,“ uviedla hovorkyňa UVLF Zuzana Bobriková.

Iniciatívu rezortu víta aj Technická univerzita / KOŠICE ONLINE

Každá škola si vyberie konkrétnu spoločnosť, ktorá vypracuje bezpečnostný audit. Na základe výsledkov bude potom na zodpovednosti
manažmentu škôl, aby prijal príslušné opatrenia. Financie môže použiť na audity, ale aj ďalšie aktivity, školenia či preventívne opatrenia v
téme bezpečnosti.

„Univerzita pripravila zatiaľ dve besedy s odborníkmi, ktoré sa venovali problematike zvládania život ohrozujúcich situácií a nevhodným
prejavom správania v univerzitnom prostredí. Akreditovaní odborníci z externého prostredia diskutovali so študentmi i pedagógmi a
podujatia mali veľmi dobrý ohlas. V tejto aktivite bude univerzita pokračovať aj ďalej. Popri tom sa UVLF zapojila aj do systému
rovesníckej duševnej podpory tzv. buddy systém, ktorý rozvíja behaviorálny a experimentálny ekonomický tím ministerstva
zdravotníctva,“ informovala hovorkyňa.

Audity ukážu aj to, koľko financií musia univerzity do bezpečnosti investovať. Bobriková doplnila, že ak to bude potrebné, škola vyčlení zo
svojho rozpočtu nevyhnutnú čiastku.

Iniciatívu rezortu víta aj Technická univerzita (TUKE). Jej kvestor Marcel Behún uviedol, že prostriedky by chceli využiť na ochranu miest
mäkkých cieľov a priestorov s minimálnou ochranou. Po prípade streľby na pražskej univerzite sa snažia viac dbať na bezpečnosť na
vrátniciach a na vstupoch do objektov, zároveň monitorujú aj okolie. Podobne ako UVLF sú ochotní na základe výsledkov auditu
vynaložiť na bezpečnosť aj vlastné finančné zdroje. Tretia košická univerzita – UPJŠ nám do uzávierky na otázky neodpovedala. Na
Prešovskej univerzite je príprava bezpečnostných opatrení ešte v procese, k danej téme sa preto nechcela vyjadriť.
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